

ชื่อวิทยานิพนธ์	การบริหารงานกิจการนักเรียนของโรงเรียนเอกชนสอนศาสนาอิสลาม สังกัดสำนักงานการศึกษาเอกชนจังหวัดนราธิวาส
ผู้เขียน	นางสาวไอเสาะ เจ๊ะอาลี
สาขาวิชา	การบริหารและการจัดการการศึกษาอิสลาม
ปีการศึกษา	2561

บทคัดย่อ

การวิจัยนี้มีวัตถุประสงค์ 1) เพื่อศึกษาการบริหารงานกิจการนักเรียนของโรงเรียนเอกชนสอนศาสนาอิสลาม สังกัดสำนักงานการศึกษาเอกชนจังหวัดนราธิวาส 2) เพื่อเปรียบเทียบการบริหารงานกิจการนักเรียนของโรงเรียนเอกชนสอนศาสนาอิสลาม สังกัดสำนักงานการศึกษาเอกชนจังหวัดนราธิวาส จำแนกตามเพศ ระดับการศึกษา และขนาดของโรงเรียน และ 3) เพื่อประมวลข้อเสนอแนะทาง การพัฒนาการบริหารงานกิจการนักเรียนของโรงเรียนเอกชนสอนศาสนาอิสลาม สังกัดสำนักงาน การศึกษาเอกชนจังหวัดนราธิวาส โดยมีกลุ่มตัวอย่าง คือ ผู้บริหารและครูผู้สอนที่ปฏิบัติการสอนอยู่ ในโรงเรียนเอกชนสอนศาสนาอิสลาม สังกัดสำนักงานการศึกษาเอกชนจังหวัดนราธิวาส ในปีการศึกษา 2559 จำนวน 360 คน จำแนกเป็นผู้บริหาร จำนวน 23 คน และครูผู้สอน จำนวน 337 คน ซึ่งได้จากการสุ่มเลือกแบบแบ่งชั้นตามสัดส่วน เครื่องมือที่ใช้ในการเก็บรวบรวมข้อมูล ประกอบด้วย แบบสอบถามและแบบสัมภาษณ์ สถิติที่ใช้ในการวิเคราะห์ข้อมูล ได้แก่ ค่าความถี่ ค่าร้อยละ ค่าเฉลี่ย เบี่ยงเบนมาตรฐาน และการทดสอบด้วยค่าทีและค่าเอฟ

ผลการวิจัยพบว่า

- 1) การบริหารงานกิจการนักเรียนของโรงเรียนเอกชนสอนศาสนาอิสลาม สังกัดสำนักงาน การศึกษาเอกชนจังหวัดนราธิวาส ทั้ง 4 ด้าน โดยภาพรวมและรายด้านอยู่ในระดับมาก เว้นแต่ด้าน พัฒนาระบบดูแลช่วยเหลือนักเรียน ซึ่งอยู่ในระดับปานกลาง
- 2) การเปรียบเทียบการบริหารงานกิจการนักเรียนของโรงเรียนเอกชนสอนศาสนาอิสลาม สังกัดสำนักงานการศึกษาเอกชนจังหวัดนราธิวาส จำแนกตามเพศ ระดับการศึกษา และขนาดของ โรงเรียน โดยภาพรวมพบว่า ไม่แตกต่าง

3) ประมวลข้อเสนอแนะแนวทางการพัฒนาการบริหารงานกิจการนักเรียนของโรงเรียน

เอกชนสอนศาสนาอิสลาม สังกัดสำนักการศึกษาเอกชนจังหวัดนราธิวาส ด้านพัฒนาระบบดูแลช่วยเหลือนักเรียน ทุกฝ่ายที่เกี่ยวข้องควรให้ความร่วมมือในการดูแลนักเรียน โดยเฉพาะผู้ปกครอง ด้านการป้องกันและแก้ไขพฤติกรรมนักเรียน โรงเรียนควรมีระบบป้องกันโดยจัดฝ่ายพัฒนาคุณธรรมจริยธรรมในการดูแลพฤติกรรมของนักเรียนอย่างใกล้ชิด เพื่อเป็นการป้องกันการเกิดปัญหาการไม่เข้าเรียนของนักเรียน ด้านป้องกันและแก้ไขปัญหายาเสพติด โรงเรียนควรเข้มงวดกับปัญหาการระบาดของยาเสพติดอย่างเคร่งครัด โดยให้ถือเป็นหน้าที่ของบุคลากรทุกคนที่ต้องช่วยกันสอดส่องดูแลอย่างสม่ำเสมอ และด้านการจัดกิจกรรมส่งเสริมคุณธรรมจริยธรรมอิสลาม ควรจัดกิจกรรมส่งเสริมคุณธรรมจริยธรรมในทุกวันสำคัญของศาสนา

Prince of Songkla University
Pattani Campus

Thesis Title	Student Affairs Administration of Islamic Private Schools Affiliated to Narathiwat Private Education Office.
Author	Miss. Aisoh Jehalee
Major Program	Islamic Educational Administration and Management
Academic Year	2018

ABSTRACT

This research aimed : 1) study the perceived level of administration of student affairs of Islamic private schools in Narathiwat Province. 2) to compare personnel's opinions on the administration of student affairs of Islamic Private School Administrators in Narathiwat Province by sex, educational level and school's size 2) to study the suggestions for administration of student affairs of Islamic private schools in Narathiwat Provincial Education Office. Data were collected using questionnaires from the sample of 360 persons which are the teachers who were teaching in Islamic private schools under Narathiwat Provincial Education Office divide to 23 Head of Administrators and 337 teachers. And data were analyzed by calculating the value of the mean, standard deviation, t-test and F-test.

The results of this study as follows:

1) The level of personnel 's opinions on Student Affairs Administration of islamic private schools affiliated to Narathiwat private education Office both in overall and on each aspect was at a "medium" level with the exception of the development of student affairs systems which were "high".

2) The results of the comparison of personnel's opinion on the administration of student affairs of Islamic private school administrators in Narathiwat province revealed that sex, level of education and school's size have no effect on personnel's opinions significantly.

3) And guidelines for the development of the school's management administration Private Islamic Seminary (Affiliated to Narathiwat Provincial Private Education Office) The development of the most frequently-asked student support system is to provide effective student care. All parties involved should cooperate, especially in the prevention and correction of the behavior of the student, the school should have a protective system by providing personnel with The most frequency prevention and correction of drugs is the problem of the drug as a national problem, the school should be strict with this problem, strictly it is the duty of all personnel to help each other consistently. And activities to promote the ethics of Islam Of private schools of Islamic religion The most frequently-organized provincial public education office in Narathiwat is to promote ethical ethics every day of religion .

*Prince of Songkla University
Pattani Campus*

موضوع البحث: إدارة شؤون الطلبة عند المدارس الأهلية الإسلامية التابعة لمديرية التعليم

الأهلي بمحافظة ناراتيوات.

الباحثة: عائشة جي علي

التخصص: إدارة الدراسات الإسلامية

العام الجامعي: 2018

مستخلص البحث

يستهدف هذا البحث إلى ما يلي: (1) دراسة إدارة شؤون الطلبة عند المدارس الأهلية الإسلامية التابعة لمديرية التعليم الأهلي بمحافظة ناراتيوات. (2) دراسة ومقارنة إدارة شؤون الطلبة عند المدارس الأهلية الإسلامية التابعة لمديرية التعليم الأهلي بمحافظة ناراتيوات على حسب الجنس، المؤهل العلمي، ومستوى المدرسة. (3) حصر التوصيات والاقتراحات التي تخص سبل تطوير إدارة شؤون الطلبة عند المدارس الأهلية الإسلامية التابعة لمديرية التعليم الأهلي بمحافظة ناراتيوات حيث تتوزع عينات البحث في مدرّاء ومعلمين عند المدارس الأهلية الإسلامية التابعة لمديرية التعليم الأهلي بمحافظة ناراتيوات. خلال العام الدراسي 2017 وعدددهم 360 شخصاً مقسمين إلى 23 مدير و 3367 معلم ومعلمة، تم اختيارهم من خلال العينة الطبقية العشوائية، وتم جمع المعلومات باستخدام الاستبيان والمقابلة، وأجري تحليل البيانات باستخدام المعالجة الإحصائية اعتماداً على نسبة التكرار، النسب المئوية، الوسط الحسابي، الانحراف المعياري، ومعيار إتجاه واحد. وقد توصلت الباحثة إلى مايلي:

(1) أظهرت نتيجة إدارة شؤون الطلبة عند المدارس الأهلية الإسلامية التابعة لمديرية التعليم الأهلي بمحافظة ناراتيوات بنواحيها الأربع بشكل عام بأنها تحظى بدرجة جيد جداً ماعدا جانب تطوير نظام رعاية ومراقبة الطلبة فإنها تحظى بدرجة متوسطة.

(2) تبينت دراسة مقارنة إدارة شؤون الطلبة عند المدارس الأهلية الإسلامية التابعة لمديرية التعليم الأهلي بمحافظة ناراتيوات على حسب الجنس، المؤهل العلمي، ومستوى المدرسة بشكل عام بأنها ليست مختلفة.

(3) تلخصت التوصيات والاقتراحات في سبل تطوير إدارة شؤون الطلبة عند المدارس الأهلية الإسلامية التابعة لمديرية التعليم الأهلي بمحافظة ناراتيوات من ناحية تطوير نظام رعاية ومراقبة الطلبة في أنه على جميع من يهمهم الأمر التعاون على رعاية ومراقبة الطلبة وخصوصاً أولياء الأمور. ومن ناحية حماية وضبط سلوك الطلبة فينصح للمدرسة توفير الحماية بتكليف قسم تنمية الأخلاق وحسن السلوك بمراقبة الطلبة عن كثب من أجل الوقاية من عدم حضور الطلبة للفصول الدراسية.. ومن ناحية الوقاية من المخدرات فينصح للمدرسة تكثيف الجهود في محاربة المخدرات وانتشارها داخل المدرسة ويجب على كل العاملين بها أن يترصدون بشكل مستمر. ومن ناحية إعداد البرامج الدينية الداعمة لمكارم الأخلاق وحسن السلوك فينصح للمدرسة تنظيمها في كل يوم له أهمية دينية.